
بازي دلاري در بورس؛ موضوعي است كه در كنار 
سياست هاي عجيب دولت موجب تزلزل بازار 
سرمايه ش�ده و نگراني هاي بسياري را درباره 
ثبات نداش�تن بازارها به وجود آورده اس�ت. 
يكي از ويژگي هاي ب��ارز دولت تدبي��ر و اميد را 
مي توان در تغيير مس��ير بازارها دانست؛ دولتي 
كه به دليل عدم هماهنگي ميان كارگزاران خود، 
سرمايه مردم را فداي شلختگي اقتصادي كرده و 
ش��رايط را به گونه اي رقم زده است كه نمي توان 
حت��ي درباره 24 س��اعت آينده ني��ز پيش بيني 

صحيحي داشت. 
در اين ميان، نق��ش رئيس جمه��ور و تأثير وي 
بر بازارها بيش��تر از س��اير اعضای كابينه اوست؛ 
روحاني هر گاه از رونق اقتص��ادي مي گويد يا از 
تشديد شرايط س��خت مي گويد، اوضاع اغلب به 
هم می ريزد. واكنش مردم و فعالان به اظهارات او 
و ساير اعضاي دولت، به قدري غيرقابل پيش بيني 
شده كه گويا همه چيز شكل بازي به خود گرفته 

است. 
  واكنش متفاوت!

بزرگ ترين اتفاق ط��ي ماه هاي اخي��ر، موضوع 
گش��ايش اقتصادي دولتي بود كه مي خواست با 
پيش فروش كردن نفت در بورس به مش��كلات 
پايان دهد. روحاني با وعده گش��ايش اقتصادي 
موجب س��قوط بازار س��رمايه ش��د ت��ا نيمي از 

سرمايه هاي مردم طي چند ماه تبديل به درآمد 
500 هزار ميليارد توماني براي دولتش شود. 

حالا هم چند هفته اي است كه دولت روي قيمت 
دلار دست گذاشته و بازي هاي خود را آغاز كرده 
است. هنوز يك ماه از وعده دلار ۱5هزار توماني 
رئيس جمهور نگذشته است كه رئيس كل بانك 
مركزي از دلار 20هزار توماني صحبت مي كند. 
در واقع ماجرا از اين قرار است  كه زماني كه نرخ 
دلار نيمايي حدود 24 تا 25 هزار تومان بود، يعني 
حدوداً يك ماه قبل، رئيس جمهور اعلام كرد اگر 
7ميليارد دلار ايران كه نزد كره جنوبي است، آزاد 
شود، دلار تا ۱5هزار تومان كاهش خواهد يافت. 
در آن روزها ترمز روند افزايشي دلار كشيده شد 
و نرخ اين ارز تا 2۱ه��زار تومان نيز كاهش يافت. 
مشخص است كه دلار به ۱5هزار تومان نرسيد، 
اما اين سيگنال از سوي دولت به بازار سرمايه داده 
شد كه دلار ارزان خواهد شد و تأثير منفي خود را 

روي بورس گذاشت. 
ايسنا در همين باره نوشته است در همان زمان نيز 
بسياري از كارشناسان بر اين باور بودند كه حتي 
اگر غير از 7ميليارد دلار ايران كه نزد كره جنوبي 
اس��ت، منابع ارزي ديگر ايران نيز آزاد شود، دلار 
۱5هزار توماني محقق نخواهد شد. در هر صورت 
دلار تا 2۱هزار تومان كاهش يافت و بعد از مدت 
كوتاهي دوباره به حدود 25هزار تومان رس��يد. 

در چنين ش��رايطي عبدالناص��ر همتي، رئيس 
كل بانك مرك��زي به عنوان يك سياس��تگذار و 
صاحبنظر، دلار زير 20هزار توماني را مطرح كرده 
است؛ موضوعي كه باعث شد برخي شركت هاي 
ليدر در بازار، فروش خود را با دلار 20هزار توماني 
پيش بيني كنند و اين اتفاق هم به هيجانات بازار 

دامن زد. 
برخي كارشناس��ان معتقدند به دليل رشد نرخ 
ارز، قيمت محصول نهايي بس��ياري از شركت ها 
افزايش پي��دا كرده و در نتيجه ب��ا كاهش دفعي 
نرخ ارز فروش آنها نيز دچار اختلال خواهد ش��د 
و به اين ترتيب شركت از سوددهي به زيان دهي 
مي رس��د. در اين فضا حتي برخي  ش��ركت هاي 
كوچك به ورشكس��تگي خواهند رسيد. موضوع 
ديگر اين است كه ظاهراً مجلس مي خواهد هزينه 
انرژي برخي صنايع را افزايش دهد كه اين خود 
عامل ديگري است كه باعث كاهش سود شركت ها 

خواهد شد. 
  روي دوش بورس

سيدمحمدحس��ن مليحي از كارشناسان حوزه 
اقتصادي مي گويد: »در سال 88 دلار 922 تومان 
بود و در سال 96 با رشد نقدينگي بايد دلار حدود 
۱۱هزار تومان مي بود اما در آن سال دلار حدود 
4هزار تومان بود. در سال 97 قيمت دلار ۱0 هزار 
تومان شد اما با توجه به ش��يب نقدينگي قيمت 

دلار بايد در كانال ۱3هزار تومان قرار مي گرفت. 
در سال جاري قيمت دلار حدود 24هزار تومان 
است اما با رشد نقدينگي قيمت نزديك به واقعيت 
دلار حدود 23هزار تومان اس��ت. بر اين اس��اس 
مي توان قيمت دلار براي س��ال آتي را روي دلار 
27هزار تومان حساب كرد. به نظر من بايد اجازه 
دهيم بازارها قيمت هاي واقعي را كشف كنند، در 
پايين و بالابردن قيمت ها هم رانت ايجاد مي شود 
و هم ممكن است با خروج سرمايه مواجه شويم. 
تورم با كاهش قيمت دلار كنترل نمي شود، بلكه 
بايد اصلاح ساختار بودجه با هدف كنترل كسري 
بودجه انجام ش��ود تا خلق پول مديريت ش��ود و 
كاهش يابد، چراكه مبناي تمام مشكلات تورمي 
همين خلق پول براي كس��ري بودج��ه و اضافه 
برداشت هاي بانكي اس��ت. به نظر بنده حتماً اگر 
اين رقم نيز در بازار ارز تاچ شود موقتي خواهد بود 

و نمي توان روي آن حساب جدي باز كرد.« 
وي مي افزايد: »اتفاقي كه با كاهش سود بين بانكي 
رخ مي دهد اين اس��ت كه پول از بانك ها خارج و 
وارد بازارهاي ديگر شده يا منجر به خروج سرمايه 
مي شود. در حال حاضر بازار سرمايه ارزش اين را 
ندارد كه اين پول وارد آن شود، بنابراين، اين پول 
به سمت تقاضا در بازارهاي ديگر مانند املاك، ارز 
و ... مي رود. حال آن ك��ه بانك مركزي قصد دارد 
بازار دلار را نيز تثبيت كن��د، در نتيجه اين پول 

منجر به تخريب بازارهاي ديگر خواهد شد.« 
  كاهش 50 درصدي سودها

حسين علاقمندان كارش��ناس بازار سرمايه هم 
در گفت وگو با تس��نيم مي گويد: »به عنوان يك 
ش��ركت س��رمايه گذاري ما در همين خصوص 
تحقيقي را روي 20 شركت بزرگ بورسي كه در 
صنايع بنيادي مانند فلزي و ش��يميايي هستند، 
انجام داديم. با نرخ دلار در حدود 24هزار تومان 
به طور ميانگين شركت ها پيش بيني سود خوبي 
دارند و بس��ياري در محدوده قيمت تعادلي بوده 
و به طور كلي براي س��رمايه گذاري مناسبند، اما 
اگر متوس��ط نرخ دلار تا ۱5ه��زار تومان كاهش 
يابد بسته به نوع ش��ركت بين 30 تا 50 درصد، 
سود شركت ها كاهش پيدا خواهد كرد و اين تنها 
يك قسمت از ماجراست. البته امكان تحقق اين 
موضوع در طول سال محل سؤال است و نيازمند 
پمپاژ مقادير بالايي از ذخاير اس��ت كه از ديدگاه 

ملي صحيح نيست.« 
وي مي افزايد: »دليل اصلي ريزش بازار، عدم ورود 
نقدينگي به بازار سهام است، در مقطع اول سال 
)پنج ماهه اول( ح��دود ۱۱5هزار ميليارد تومان 
پول وارد بازار سرمايه ش��د و پس از آن 52 هزار 
ميليارد تومان از بازار خارج ش��ده اس��ت؛ ضمن 
اينكه بخشي از اين پول در بازار سوخت شده و از 

بين رفته است.« 
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بازي دلاري  دولت در بورس
 با نرخ دلار حدود 24هزار تومان شركت ها پيش بيني سود خوبي دارند

 اما اگر متوسط نرخ دلار تا 15هزار تومان كاهش يابد سود شركت ها بين 30 تا 50 درصد، پيدا خواهد كرد

  گزارش  

 تكميل پالايشگاه  فاز ۱۴ پارس جنوبي 
در سال ۱۴۰۰ با مشارکت بنياد مستضعفان

رئيس بنياد مستضعفان در بازديد از پالايش�گاه گازي فاز14 پارس 
جنوب�ي كه با مش�اركت بنياد مس�تضعفان در حال احداث اس�ت، 
گفت: اين پالايش�گاه در س�ال 1400 تكميل و با تكمي�ل اين پروژه 
50ميليون متر مكعب گاز در سال به شبكه سراسري وارد مي شود. 
 به گزارش فارس، سيدپرويز فتاح گفت: پالايش��گاه گازي فاز ۱4 پارس 
جنوبي پروژه عظيمي است كه در آخرين فاز ميدان مشترك پارس جنوبي 

در حال احداث است و تكميل آن، قطعاً باعث فخر ايران خواهد شد. 
وي با اشاره به احداث نخستين فاز اين ميدان مشترك به دست فرانسوي ها 
افزود: فاز نخست پارس جنوبي را فرانسوي ها س��اختند و فاز آخر آن به 
دست مهندسان ايراني ساخته ش��د؛ اتفاقي كه نشان مي دهد ما در اين 
بخش توانستيم به خودكفايي برسيم و امروز ش��اهديم  تمامي مراحل 
فاز۱4 اعم از طراحي ها، تأمين تجهيزات و اقدامات اجرايي در داخل كشور 

در حال انجام است. 
فتاح با بيان اينكه فاز ۱4 پارس جنوبي به مراتب از كيفيت و تكنولوژي 
بالاتري نسبت به فاز نخست اين ميدان كه به دست فرانسوي ها ساخته 
شده برخوردار است، گفت: خوش��بختانه عمليات اجرايي اين فاز كه با 
مشاركت بنياد مستضعفان درحال اجراست، طبق زمانبندي هاي قبلي 
انجام مي شود و ان شاءالله اين پالايشگاه عظيم در سال آينده به بهره برداري 

خواهد رسيد. 
رئيس بنياد مس��تضعفان با بيان اينكه با بهره برداري از اين پالايش��گاه 
50ميليون متر مكعب گاز در سال به شبكه سراسري تزريق مي شود، افزود: 
با تكميل اين پروژه بسياري از مشكلات فعلي حل مي شود و درآمدزايي 
بالايي نصيب كشور خواهد ش��د به گونه اي كه همه سرمايه گذاري هاي 

انجام شده براي احداث اين پروژه، طي يك سال و نيم بازمي گردد. 
وي در ادامه ب��ا تأكيد بر آمادگي بنياد مس��تضعفان براي مش��اركت و 
سرمايه گذاري در پروژه هاي نفتي و گازي در هر دو بخش خشكي و دريا 
گفت: ما به مسئولان گاز و نفت كش��ور اطمينان داده ايم كه تحريم ها را 
بي اثر و جاي خالي شركت هاي خارجي در اين حوزه را پر خواهيم كرد و 
بنياد مستضعفان خودش را براي كمك به د ولت در اين بخش آماده كرده 

و همه دكل هاي خشكي و دريايي بنياد آماده خدمت رساني است. 
به گفته فتاح ساخت پالايشگاه بزرگ گازي فاز ۱4 پارس جنوبي، عزت و 
سرافرازي براي ايران را به دنبال دارد و اين پيام صريح را نيز براي خارجي ها 
خواهد داشت كه نه تنها تحريم ها براي از پا درآوردن كشور در اين حوزه 
ناكارآمد بوده، بلكه موجب شده است خارجي ها از سود مشاركت در اين 

پروژه ها محروم شوند و توانمندي متخصصان ايراني ارتقا يابد. 

سرنوشت طرح ملي مسكن در دولت بعد
مع�اون مس�كن و س�اختمان وزارت راه و شهرس�ازي گف�ت 
ق�رار نيس�ت دول�ت ب�راي م�ردم مس�كن بس�ازد بلك�ه فق�ط 
زمي�ن در اختي�ار متقاضي�ان س�اخت و س�از ق�رار مي ده�د. 
محمود محمودزاده در گفت وگو با مهر گفت: فارغ از اينكه در ماه هاي 
پاياني دولت ق��رار داريم، مرتب��اً در حال طراحي و ش��روع پروژه هاي 

مسكوني جديد هم هستيم. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه آيا طرح اقدام ملي مسكن ممكن است 
به سرنوشت طرح مسكن مهر دچار شود و علاوه بر اينكه به دوش دولت 
بعدي بيفتد، مشمول مرور زمان و فرسايشي شدن هم بشود؟ تصريح 
كرد: همواره از ابتداي اجراي مسكن ملي مطرح شده كه با قيمت تمام 
شده عرضه مي شود و هيچ گاه نرخ ثابتي براي آن اعلام نكرده ايم؛ اين 
واقعيت وجود دارد كه ما فقط زمي��ن آن را تأمين مي كنيم و با اعطاي 
تسهيلات، بخشي از هزينه س��اخت را پوشش مي دهيم، بنابراين هيچ 
متقاضي اي نمي تواند بگويد كه از اول به من گفته اند n ميليون تومان 

هزينه ساخت واحد مسكوني مورد نظر خواهد شد. 
معاون وزير راه و شهرسازي با تأكيد بر اينكه هيچ گاه ساخت مسكن بر 
عهده دولت نبوده است، يادآور شد: يكي از دلايلي كه در طرح هاي قبل 
اين برداشت وجود داشته، درك اشتباه آنها از طرح هاي قبلي بوده است؛ 
چون ساخت و ساز مسكن هيچ زماني با دولت نبوده است، دولت فقط 
زمين مي دهد و بعضاً مس��اعدت هايي در زمينه ماليات و بيمه و صدور 

پروانه داشته است. 
محمودزاده درب��اره مس��اعدت هاي دولت به طرح اق��دام ملي گفت: 
مساعدت ها در خصوص هزينه پروانه س��اخت در اكثر پروژه ها اعمال 
شده و ش��هرداري ها كمك كرده اند اما در برخي پروژه ها شهرداري ها 
هنوز كمك ه��اي لازم را نداش��ته اند و ما در حال مذاكره هس��تيم به 
خصوص كه لزوم همكاري ش��هرداري ها با ادارات كل راه و شهرسازي 
استان ها مصوبه شوراي عالي مسكن است؛ ضمن اينكه وزارت كشور 
هم همكاري بسيار گسترده اي با ما داشته و بارها به استان ها بخشنامه 
كرده است. محمودزاده درباره اينكه آيا با وام ۱50ميليون توماني و دو 
فقره آورده 40 ميليون توماني و مجموعاً 270 ميليون تومان مي توانيم 
به تكميل پروژه هاي مسكن ملي اميدوار باشيم يا خير؟ اظهار كرد: اين 
موضوع بستگي به مدت زمان س��اخت و هزينه تمام شده آن دارد؛ به 
عنوان مثال يكي از پروژه هاي مسكن ملي در سيرجان را در تاريخ اول 
آذر امسال افتتاح كرديم. ساخت اين پروژه از اواخر سال 97 يا ابتداي 

سال 98 آغاز شده بود. 
وي ادامه داد: اين پروژه ها با ۱00ميليون تومان به ازاي هر واحد مسكوني 
به اتمام رسيد؛ 40 ميليون تومان وام ساخت و 60 ميليون تومان آورده 
متقاضي بود. برخي ديگر از متقاضيان ك��ه در ميانه راه به پروژه ملحق 
شدند، هزينه تمام شده براي ساخت و س��از واحد آنها به ۱70 ميليون 
تومان افزايش يافت، بنابراين در يك پروژه با توجه به زمان شروع و اتمام 
آن تا 70ميليون تومان اختلاف قيمت ديده مي شود آن هم يك پروژه 

تعاوني كه حساب و كتاب آن كاملًا در اختيار اعضاي تعاوني است.

رونق بازار تنباکوي قاچاق و تقلبي
رئيس انجمن توليدكنندگان، واردكنندگان و صادركنندگان محصولات 
دخاني گفت در پي ممنوعيت واردات و توليد تنباكوي معسل در حال 
حاضر بيش از ۸هزار تن و به صورت كلي مصرف 10 تا 12هزار تني اين 
محصول در كشور از طريق قاچاق يا محصولات تقلبي تأمين مي شود. 
محمدرضا تاجدار در گفت وگو با ايسنا، با اش��اره به ناچيز بودن صادرات 
س��يگار در ايران اظهار كرد: عموماً توت��ون و تنباكوي ايراني مش��تري 
خارجي دارد و صادرات آن تقريباً قابل ملاحظه اس��ت. وي با بيان اينكه 
براي حفظ ذائقه سيگار از توتون هاي كشورهاي مختلف براي تشكيل هر 
سيگار استفاده مي شود، گفت: ستاد كنترل دخانيات كه دبيرخانه آن در 
وزارت بهداش��ت قرار دارد، طي نامه اي به وزارت صمت ابلاغ كرد واردات 
و توليد تنباكوي معسل ممنوع است، چون معتقدند عطر و طعمي كه در 
آن استفاده مي گردد، تبليغ محسوب مي شود كه در حوزه صنايع دخاني 
ممنوع است. اين در حالي است كه به گفته رئيس انجمن توليدكنندگان، 
واردكنندگان و صادركنندگان محصولات دخاني، مصرف سالانه تنباكوي 
معسل ۱0 تا ۱2هزار تن است. از طرف ديگر تنباكوي معسل في النفسه يك 
محصول مستقل است و اگر عسل و ساير مواد افزودني  معطر از آن گرفته 
ش��ود محصولي باقي نمي ماند كه ادامه فعاليت براي واحدهاي توليدي 
امكانپذير باشد. به طور كلي دو نوع تنباكوي س��نتي و معسل در كشور 
مصرف مي شود. وي همچنين با بيان اينكه اخيراً گزارش هايي از افزايش 
مصرف تنباكو معسل به ۱6هزار تن در سال منتشر شده است، تصريح كرد: 
در اين مدت حداقل هش��ت كارگاه تقلبي توليد تنباكوي معسل كشف 
شده است. بنابراين تا زماني كه صرفه اقتصادي و ريشه اصلي بروز تقلب 
و قاچاق اصلاح نشود انتظار حذف اين ميزان مصرف با اقدامات انتظامي 
و امنيتي ساده انگارانه بوده و معادل آدرس اشتباه دادن به مخاطب و فرار 

از مسئوليت است. 

مخالفت نماينده کارگران با پيشنهاد مجلس 
نماينده كارگران در شوراي  عالي كار با اشاره به اينكه دستمزد 1400 
بايد به گونه اي تعيين شود كه عقب ماندگي مزدي كارگران را جبران 
كند، گفت: اين حقوق جوابگوي خوراك و مواد غذايي هم نمي شود. 
محمدرضا تاجيك، نماينده كارگران در ش��وراي عالي كار در گفت وگو با 
تسنيم، درباره افزايش دستمزد كارگران گفت: شكاف دستمزدي ايجاد 
شده در سال هاي گذشته به حدي بزرگ است كه افزايش حقوق حتي اگر 
صددرصدي باشد نمي تواند آن را پر كند. فاصله ميان سبد هزينه و دستمزد 
دريافتي كارگران بسيار زياد است. دو برابر كردن حقوق 2ميليون و 700 
هزار توماني هم باعث تأمين هزينه هاي كارگران نخواهد شد. طبق اصل 29 
و 43 قانون اساسي دولت موظف است خدماتي را به آحاد جمعيتي كشوري 
ارائه كند، در همين راستا دولت بايد برنامه هاي متفاوتي ارائه نمايد، در غير 
اين صورت فاصله طبقاتي هر روز بيشتر خواهد شد. نماينده كارگران در 
شوراي عالي كار در واكنش به درخواست نمايندگان مجلس براي افزايش 
40 درصدي حقوق و دستمزد افزود: درخواست ما از نمايندگان آن است 
كه اصلًا وارد موضوع درصد نشوند. طبق قانون مقدار دستمزد و افزايش 
ميزان دستمزد كارگران در شوراي   عالي كار مشخص مي شود. نمايندگان 
مجلس عضو شورا نيس��تند، بنابراين اعلام درصد توسط آنها مورد تأييد 
جامعه كارگري نيست و از ورود آنها به وادي عدد و رقم گله مند هستيم. 
وي ادامه داد: اگر قرار است مجلس دستمزد را تعيين كند، قانون را تغيير 
دهد و اين كار را به عهده بگيرد، اما اگر به عنوان نمايندگان جامعه درصدد 
حمايت هستند، از نمايندگان كارگري شورا حمايت كنند تا تلاش هاي آنها 
به نتيجه برسد. تاجيك تأكيد كرد: مشكلات كارگران از تهيه مواد غذايي 
هم فراتر رفته است. اين روزها داشتن يك آپارتمان 40 تا 50 متري براي 
كارگران يك آرزو شده است. با حقوق و دستمزدي كه دريافت مي كنند 
فقط مي توانند در چادر زندگي كنند. با شيوع كرونا بخشي از اضافه كاري 
كارگران از بين رفت اما هي��چ كس به فكر كارگران نب��ود. براي افزايش 
چند باره قيمت ها هميشه اين امكان وجود دارد ولي براي افزايش حقوق 
كارگران هيچ گاه شرايط مهيا نيس��ت. از دولت تقاضا داريم واقع بينانه به 

شرايط دشوار زندگي كارگران نگاه كند.

هند: آماده خريد نفت از ايران هستيم
  )HPCL( رئيس هيئت مديره شركت دولتي هندوس�تان پتروليوم
اعلام ك�رد اگ�ر امري�كا تحريم ه�ا علي�ه اي�ران را تس�هيل كند، 
پالايش�گاه هاي هندي واردات نفت اي�ران را ازس�رخواهند گرفت. 
به گزارش رويترز، هند كه پس از چين دومين مشتري بزرگ نفت ايران بود، 
واردات نفت ايران را از اواسط سال 20۱9 پس از تشديد تحريم ها از سوي 
دولت دونالد ترامپ، رئيس جمهور امريكا متوقف كرد. ام كي سورانا، رئيس 
هيئت مديره شركت هندوستان پتروليوم در يك كنفرانس مطبوعاتي اظهار 
كرد: نفت ايران در سبد واردات پالايشگاه هاي هندي بوده و ما خوشحال 
خواهيم شد اين نفت را زماني كه شرايط فراهم شد، خريداري كنيم. سورانا 
گفت: ايران پيش از اين شرايط مطلوبي براي پرداخت و تخفيف حمل بار 
عرضه مي كرد كه خريد نفت ايران را نسبت به گريدهاي نفتي ديگر گزينه 
ممتازي مي كرد. دارمندرا پرادهان، وزير نفت هند اواخر سال گذشته اظهار 
كرده بود هند كه س��ومين واردكننده بزرگ نفت جهان است، مايل است 
واردات نفتش را متنوع كند و وارداتش شامل واردات نفت ايران و ونزوئلا 
باشد. سورانا گفت: پالايشگاه ها گزينه هاي موجود در بازار و ارزشي كه در 
درآمد حداكثري آنها دارند را ارزيابي مي كنند ام��ا اگر نفت ايران در بازار 
موجود باشد، قطعاً به عنوان گزينه خريد مورد بررسي قرار خواهد گرفت. 

محمدمهدی صافی|  جوان

 سومين نشس�ت بررس�ي برگزاري جشنواره 
فروش ويژه نوروزي»نمايش�گاهي به وس�عت 
ايران« با حضور  رئيس اتاق اصناف ايران و  رئيس 
اتحاديه كفاشان دست دوز تهران و ساير رؤساي 
اتحاديه ها در ات�اق اصناف ايران برگزار ش�د. 
به گزارش فارس، رئيس اتاق اصناف ايران در اين 
نشست با اشاره به اينكه اصناف در دوره شيوع كرونا 
آسيب بسيار زيادي متحمل شدند، گفت: اصناف 
در اس��فندماه 98 خريدها روي دستش��ان ماند و 
با كاهش ارزش پول ملي و افزاي��ش نرخ ارز توان 
اصناف در انبار، نگه��داري و خريد جديد كاهش 
يافت، اما با اين وجود كارنامه خوبي از ابتداي شيوع 
كرونا در ارتباط همكاري با دستگاه بهداشتي كشور 

و رعايت پروتكل ها داشتند. 
س��عيد ممبيني در ادامه افزود: اي��ن همكاري ها 
گاهي به صددرصد رسيد به اين شكل كه بعضي از 
صنوف كسب و كار خود را تعطيل كردند و بعضي 
از آنها مثل تالارها كه پس از ۱0 ماه واحد صنفي 
خود را بازگشايي كردند و در حال حاضر تحت تأثير 
بيماري كرونا و تغيير فرهنگ عمومي مش��تري 
ندارند به طور جدي آسيب زيرساختي و زيربنايي 
ديدند. پيش بيني مي شود برخي از آنها ناگزير شغل 
خود را تغيير دهند كه اين خود مس��تلزم تحمل 

خسارت بيشتري است. 
وي با بيان اينكه يكي از كاره��اي مهم ما اين بود 
كه اين آسيب ها ادامه نيابد اظهار داشت: بنابراين 

جابه جايي هايي در گروه هاي شغلي ايجاد كرديم 
و با تكميل پروتكل هاي بهداش��تي اي��ن اجازه را 
گرفتيم كه بعضي از اصناف حتي در شرايط نارنجي 
و زرد با رعايت اين پروتكل ها به فعاليت خود ادامه 

دهند. 
ممبين��ي گفت: ب��ا توجه به آس��يب ج��دي كه 
نمايش��گاه هاي عرضه مس��تقيم بر اصن��اف وارد 
مي كردند تلاش كرديم تا امسال برگزاري اين نوع 
از نمايشگاه ها ممنوع شود و همچنين در كميته 
كرونا، ايراداتي به برگزاري برخي  نمايش��گاه هاي 
تخصصي داش��تيم كه با حمايت وزارت بهداشت 

نيز مواجه شد. 
ايراد نمايش��گاه هاي تخصصي در اين اس��ت كه 

بايد بازديدكنندگان آن متخصص باشند مثلًا در 
نمايشگاه مبلمان، نبايد مردم عادي بروند و نمونه 
مبل ببينند و س��فارش بدهند بلك��ه بايد اعضاي 

تخصصي اين صنف حضور داشته باشند. 
رئيس ات��اق اصناف ايران تصريح ك��رد: در مقابل 
ممنوعيت برگزاري نمايشگاه هاي عرضه مستقيم 
بايد خدماتي به مردم بدهي��م تا نياز آنها با قيمت 

پايين تأمين شود.
 به اين ترتيب به دنبال شكل گيري نمايشگاهي به 
وسعت ايران هستيم و از اتحاديه ها نيز مي خواهيم 
ضمن مش��اركت در جش��نواره نظ��ارت خود بر 
واحدهاي صنفي را بيش��تر كنند ت��ا آرامش بازار 

حفظ شود. 

برگزاري جشنواره فروش ويژه نوروز به وسعت ايران
     اصناف
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